استمارة مستخلصات رسائل واطاريح الماجستير والدكتوراه في جامعة البصرة

الكلية: الآداب :محمد سمير جولان

القسم: التاريخ المشرف: أ.د. عادل أسماعيل خليل

التخصص: التاريخ الإسلامي الشهادة: الماجستير

عنوان الرسالة أو الأطروحة:

(السياسة الداخلية والخارجية للخليفة الفاطمي الآمر بأحكام الله 495- 524ه /1101-1130م)

ملخص الرسالة أو الأطروحة:

تناولت هذه الرسالة دراسة السياسة الداخلية والخارجية للخليفة الفاطمي الآمر بأحكام الله(495-524هـ/1011-1130م). وقد اقتضت طبيعة البحث تقسيمه الى مقدمة وتمهيد وثلاث فصول وخاتمة . وتطرقنا في المقدمة الى اهمية البحث والافكار التي تناولنا في المدخل التمهيدي الحياة السياسية في مصر قبيل عصر الآمر بأحكام الله ثم عطفتها بنبذة مختصرة عن حياة الآمر بأحكام الله. تضمن الفصل الاول الى النظام السياسي , وفي المبحث الثاني النظام الاداري , كما تناولت في المبحث الثالث النظام العسكري والأمني . اما الفصل الثاني فقد تناولت فيها المنجزات الداخلية في عهد الخليفة الآمر بأحكام الله , وفي المبحث الثاني في عهد الخليفة الآمر بأحكام الله , وفي المبحث الثاني تناولت فيه المنجزات الداخلية تناولت المبحث الثاني عهد الخليفة الآمر بأحكام الله , وفي المبحث الثاني تناولت فيه المبحث الثاني الاجتماعي . اما الفصل الثالث فقد خصصته لسياسته الخارجية مع الممالك المجاورة الاسلامية منها وغير الاسلامية , حيث تناول المبحث الأول فيه علاقة الدولة الفاطمية مع بلاد اليمن والحجاز . اما المبحث الثاني فتناول علاقتهم مع الممالك غير السلامية متمثلة ببلاد النوبة وبلاد الفرنجة في تاريخ الدولة الفاطمية المحدد بسنوات اشار اليها الباحث.

Gollege : Arts Name of student : Muhammad Samir jawlan

Dept: History Name of supervisor: Prof. Adil Ismail Khalil, phD.

Certificate: Master Specialization: Islamic History

Title of Thesis

The Internal and External Politics of the Fatimid Caliph Al-Amir Bi - Ahkam Allah(1101-1130 A.D/ 495 - 524 B.H.)

Abstract of Thesis

This thesis dealt with the study of internal and external politics of the Fatimid caliph Al-Amir Bi-Ahkam Allah (1101-1130A.D/495-524 B.H.). The nature of the research required that it be divided into an introduction, and preface, three chapters and a conclusion. In the introduction, we discussed the importance of research and the ideas that we discussed and a quick presentation of the most important sources and references of the study. We also discussed in the introductory entrance political life in Egypt before Al-Amir Bi-Ahkam Allah and then adopted a brief about the life of caliph Al-Amir Bi-Ahkam Allah. The first chapter included the policy of the Caliph, who was in charge of the internal Al-Amir , and I referred in the first section to the political system. In the second part, the administrative system. The third topic dealt with the military and security system. The second chapter dealt with the internal achievements in the reign of the Caliph, who commands the caliph, In the first subject presented the scientific and intellectual aspects in the era of the successor to the rule of God, and in the second topic dealt with the most important physical features and the expansion of the movement of construction, and dealt with the third topic of the economic aspect, while the fourth topic dealt with the social aspect. The third

chapter was devoted to his foreign policy with the neighboring kingdoms of Islamic and non-Islamic, where the first topic dealt with the relationship of the Fatimid state with the country of Yemen and Hijaz. The second topic deals with their relationship with the non-Islamic kingdoms represented by the Nubian country and the Crusader country Crusaders. I concluded my study with a set of conclusions reached through my scientific journey in the history of the Fatimid state, specified by the years indicated by the researcher.